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JEGYZŐKÖNYV  
 
Készült Kiszombor Nagyközség Önkormányzata Képviselő-testületének 2014. május 22. 
napján 16.30 órai kezdettel megtartott rendkívüli nyílt üléséről. 
 
 
NAPIREND:  
16.30 
1. Dr. Lázár János államtitkár úr, térségünk, településünk országgyűlési képviselőjeként 
történő bemutatkozása. 
2. Kiszombor nagyközség 2014-2020. európai uniós fejlesztési elképzelései, lehetőségei. 
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Jegyzőkönyv 
 
Készült Kiszombor Nagyközség Önkormányzata Képviselő-testületének 2014. május 22. 
napján 16.30 órai kezdettel megtartott rendkívüli nyílt üléséről. 
 
Az ülés helye: Polgármesteri Hivatal tanácsterme 
 
Jelen vannak: Szegvári Ernőné polgármester, Bacsa György alpolgármester, Balázs Zoltán 
képviselő, Börcsökné Balázs Márta képviselő, Gazsi Gábor képviselő, Szekeres Krisztián 
képviselő, Szirbik Imre képviselő 
 
Összesen: 7 fő 
 
Tanácskozási joggal részt vettek: Dr. Kárpáti Tibor jegyző, Dr. Lázár János államtitkár 
 
Szegvári Ernőné polgármester: Tisztelettel köszöntöm a képviselő-testület tagjait, jegyző 
urat, megjelenteket! Ma rendkívüli testületi ülést tartunk, annak apropóján, hogy Dr. Lázár 
János államtitkár úr, országgyűlési képviselő eljött és a fejlesztési elképzelésekről szeretne 
tájékozódni, valamint megismerni a képviselő-testület tagjait. Tisztelettel köszöntöm 
államtitkár urat körünkben és örülök, hogy itt Kiszomboron, ebben a házasságkötő teremben 
köszönhetem, hiszen már lesz egy közös eredményünk is, ezt a házasságkötő termet a 
támogatásának és a Kormány támogatásának köszönhetően fel fogjuk újítani. Megállapítom, 
hogy a képviselő-testület határozatképes számban jelen van, az ülést megnyitom. Javaslatot 
teszek a napirendre, a meghívó alapján. Van-e más javaslat? Aki egyetért a napirenddel, 
kérem, kézfeltartással jelezze. 
 
A képviselő-testület egyetértett, és 7 igen szavazattal meghozta 95/2014. számú határozatát. 
 
Tárgy: Napirend elfogadása 
 
95/2014.(V. 22.) KNÖT. h. 
 

HATÁROZAT 
 
Kiszombor Nagyközség Önkormányzatának Képviselő-testülete a 2014. május 22-ei 
rendkívüli nyilvános testületi ülés napirendjét az alábbiak szerint fogadja el: 
 
NAPIREND: 
1630 
1. Dr. Lázár János államtitkár úr, térségünk, településünk országgyűlési képviselőjeként 
történő bemutatkozása. 
2. Kiszombor nagyközség 2014-2020. európai uniós fejlesztési elképzelései, lehetőségei. 
 
 
A határozatról értesül:  
- Szegvári Ernőné polgármester 
- Dr. Kárpáti Tibor jegyző 
- Irattár 
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1. Napirend 
Dr. Lázár János államtitkár úr, térségünk, településünk országgyűlési képviselőjeként 
történő bemutatkozása. 
 
Szegvári Ernőné polgármester: Átadnám a szót államtitkár úrnak. 
 
Dr. Lázár János államtitkár: Jó napot kívánok! Mindenkit nagy tisztelettel és szeretettel 
köszöntök! Nagy szeretettel köszöntöm elsősorban polgármester asszonyt, akinek köszönöm a 
megszólalás lehetőségét. Köszönöm a képviselő-testületnek is, hogy a találkozásra lehetőséget 
biztosítanak. Szívesen járok képviselő-testületi ülésekre, miután 10 éven keresztül vezettem is 
a képviselő-testületi üléseket, így tudom, hogy ezek egy közösség életében a legfontosabb 
események közé tartoznak. Azzal fordultam polgármester asszonyhoz, hogy tegye nekem 
lehetővé, hogy a képviselő-testületnél jelentkezzem, és az együttműködés feltételeiről szót 
ejtsünk, illetve szót váltsunk. Különösképpen azt keresve, hogyan tudunk megállapodni a 
közös munkamódszerben, illetve megcélozhatnánk azt, hogy a következő négy esztendőben 
mi az, amiben együtt kellene működnünk. Pontosan tudom, hogy a képviselő-testület 
nehezebb helyzetben van, mint én, mert az én mandátumom rendben van, a képviselő-
testületé most fog lassan lejárni, ezért a képviselő-testületről dönteni fog a település 
polgársága valamikor októberben, amikor a képviselő-testület mandátuma lejár. Azonban nem 
szerettem volna ezt az időpontot megvárni, hanem mindjárt a május 6.-ai képviselői eskütételt 
követően szerettem volna jelentkezni. Úgy gondolom, hogy valahogy visszaadja mindazt, 
amit szeretnék csinálni: közmunkára jöttem jelentkezni, tehát közcélú, közhasznú tevékenység 
céljából jöttem, hogy ezt a munkát megpróbáljam megszervezni az önök segítségével, illetve 
lehetővé tenni. Természetesen a munkaszervezési kérdéseken kívül szeretnék konkrét ügyeket 
is szóba hozni és elmondani, hogy a jövetelemnek mi is a tartalmi célja, mert a formai célt 
már meghatároztam. Először azzal illik kezdenem, hogy megköszönjem Kiszomboron 
mindenkinek a bizalmat, aki támogatott és rám adta szavazatát. Ez azért nagy felelősség és 
nagy megtiszteltetés, mert nem ismertek és így választottak meg. Valószínű, hogy így sokkal 
könnyebb volt a döntés, mintha ismernének, mert az ismeret birtokában lehet, árnyaltabb vagy 
bonyolultabb szituáció is kialakulhatott volna. Amikor nekivágtam a választásnak és 
panaszkodtam Orbán Viktor miniszterelnöknek, hogy jóval nagyobb lett a körzetem, mint 
eddig volt, hiszen 50.000 ember helyett 103.000 ember tartozik egy választókerületbe és a 
korábbi 4 település helyett most már 19 településre kell gondot viseljek, nem lesz egyszerű a 
választási kampány, nem is ismernek. Akkor szólt közbe, hogy ez a szerencse, hogy nem 
ismernek. A politikának van egy különleges logikája. Nem biztos, hogy az a rosszabb, ha az 
embert nem ismerik még teljes mélységében. Nagyon nagy dolognak tartom, ha egy 
választópolgár valakit megválaszt valamire, mert a mai bizalmatlan világban ott, ahol 
egyébként az emberek sok gyanakvással vannak egymás iránt, romlanak a személyes 
viszonyok, nehéz bizalmi légkört teremteni még egy kis településen belül is. Ott az mégis egy 
megtisztelő és felelősségteljes dolog, hogyha az embert arra kérik a választópolgárok, hogy a 
közügyek egy részében képviselje az érdekeit. Szerintem ez egy nagyon nagy felelősség, mert 
ez a bizalomról szól, vannak ebben a választókörzetben nagyon sokan, akik úgy gondolják, 
hogy a közös ügyek vitelében én tudok nekik segíteni, és ez számomra kötelességet jelent 
elsősorban. Szeretném megköszönni nekik ezt a bizalmat, szeretném azoknak is megköszönni, 
akik ugyan nem rám adták a szavazatukat, de elmentek szavazni. Szerintem a kisebbik és a 
bocsánatos bűnök közé tartozik, hogyha valaki elmegy szavazni, de nem rám szavaz. Az egy 
megbocsátható bűn, ha valaki esetleg rosszul dönt. Az egy megbocsáthatatlan bűn, ha valaki 
nem megy el szavazni. A demokráciáról ezt gondolom. Azt gondolom, hogy egy 
demokráciában másodrangú kérdés, ki hova adja a voksát, az az elsőrangú és -rendű kérdés, 
hogy valaki részt vesz a szavazáson, vagy nem vesz részt a szavazáson. Aki nem vesz részt a 
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szavazáson, az lemond arról a jogáról, hogy a közös ügyekben állást foglaljon, véleményt 
mondjon vagy irányt szabjon a dolgoknak. Mindig azt kérem a választópolgároktól, hogy 
bármilyen nehéz téma is, például ez a vasárnapi választás is nyilván sokak számára távoli 
dolognak tűnik, de mégis a legfontosabb, hogy menjenek el szavazni és mondják el a 
véleményüket. Köszönöm azoknak is, akik elmentek szavazni, de nem rám szavaztak, ez csak 
engem arra kötelez, vagy arra biztat, hogy az ő meggyőzésük érdekében is van még bőségesen 
tennivalóm. Május 6.-án letettem az esküt és nagyon fontosnak tartottam, hogy az eskü 
letételét követően minél hamarabb jelentkezzem a képviselő-testületeknél és megpróbáljak 
javaslatot tenni a közös munkára. Nem nagyon ismerem, hogy ennek mennyi előzménye van, 
nem tudom, hogy az elődeim a képviselői székben hogyan dolgoztak. Otthon a korábbi 
választókörzetem székhelyén, szülővárosomban, rendszeresen részt veszek a mai napig a 
képviselő-testület ülésein. Keresem az alkalmat, hogy találkozzam a helyi képviselőkkel, 
polgármesterekkel a testületi üléstől függetlenül. Ezt szeretném itt is érvényesíteni, arra 
szeretnék kérni önöktől lehetőséget, hogy 3-4 havonta biztosítsák számomra a képviselő-
testületi ülésen való részvételt. Ez természetesen nem jelenti azt, hogy mindig ünnepi 
képviselő-testületi ülésen vagy falugyűlésen kell ezt eszközölni. Nagyon szívesen jövök akkor 
is, amikor egy teljesen szokványos képviselő-testületi ülés zajlik, hiszen az elején, a végén 
vagy közben meg tudnánk beszélni azokat az aktuális ügyeket, amelyekben épp most 
segítségre van szükség. A másik dolog, ami miatt jöttem, hogy szerintem az a jó 
munkamódszer, ha nekem feladatot adnak és feladatot szabnak. Szerintem használjanak, ez a 
javaslatom és kérésem is. Nyilván vidéki ember lévén fontos, hogy ez a választókörzet sikeres 
legyen és fontos minden település sikere. Részben személyesen is érintett vagyok, hiszen nem 
költöztem Budapestre, itt lakom Hódmezővásárhelyen, minden nap ingázom. Másrészről 
szerelmese is vagyok ennek a vidéknek, térségnek. Azt szeretném bebizonyítani az egész 
ország számára, hogy Kelet-Magyarországon is lehet sikeres egy település, lehet jó 
életminőséget teremteni az emberek számára, lehet munkahelyeket teremteni, és aki ide 
születik, lehet sikeres és eredményes. Nem kell ahhoz innen elmenni, hogy valaki sikereket 
tudjon letenni az asztalra. Ezt magam is próbálom jelképezni, magam is próbálom képviselni 
a saját életemmel. Másrészről pedig szeretném nagyon sokak számára ezt a lehetőséget 
képviselni, illetve ebben a lehetőségteremtésben részt venni. Annak eldöntésére nem vagyok 
képes, hogy Kiszombor számára mi a legjobb, és hogy a kiszombori problémákra mi fog 
orvosságot jelenteni. Természetesen van véleményem, és nyilván elmondom a véleményemet, 
vagy ha tanácsot kérnek, akkor elmondom, mit tartok jó gondolatnak vagy mi az, ami talán 
helyes, hiszen olyan emberként, aki a Kormányüléseken részt veszek, és elég sok 
információval rendelkezem, úgy gondolom, hogy talán az átlagot meghaladó rálátásom van a 
kormányzati hivataloknál és a kormányzati hivatalomnál fogva a dolgokra. Nem szeretnék 
nagyképű lenni, de talán ezt elhiszik nekem, ráadásul 10 éven keresztül vezettem egy 
nagyvárost, nem is most kezdtem el a közéleti pályafutásomat és nem is az utcáról estem be a 
parlamenti mandátumba. Így talán véleménynyilvánítással, nem többel, mint 
véleménynyilvánítással, hozzá tudok járulni a dolgokhoz, de nem tudok önök helyet dönteni. 
Sem Makóról, sem Hódmezővásárhelyről, sem Budapestről nem lehet azt megmondani, hogy 
a kiszomboriaknak mi lenne jó, azt csak kizárólag itt lehet eldönteni és itt lehet kialakítani 
ennek az alapjait és ezeket a öntéseket meghozni. Arra vagyok alkalmas, hogy véleményt 
mondjak, ha ez érdekli önöket és törvényszerűen, szükségszerűen és kötelességszerűen 
képviseljem azt, amit önök tőlem kérnek. Nem jellemző az rám, hogy túlzottan nagy politikai 
vitákat erőltetnék ki két választás között, tehát nyilvánvaló, hogy azt gondolom, hogy a 
politikai vitákra vagy a különböző pártpolitikai vitákra inkább a választások idején kell sort 
keríteni. Természetesen nagyon sok szakmai, politikai, településfejlesztési vitának van helye. 
Horváth polgármester úr azt kérte Királyhegyesen, hogy inkább a polgármesteri énemet 
vegyem elő, mint a képviselői vagy politikusi énemet és meg is fogadom ezt a tanácsot. Az a 
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dolgom, hogy képviseljem az önök által meghozott döntéseket. A legnagyobb segítség nekem, 
ha kapok rendszeresen egy listát, hogy ez az igény, ezt kell teljesíteni, és tessék haladni, 
tessék dolgozni és negyedévente még el is számoltatnak, hogy a múltkor azt mondta és abból 
nem lett semmi sem, a múltkor azt ígérte és hol vannak az eredmények? Minél hamarabb 
próbáljanak eredményre kényszeríteni, és akkor én magam is igyekszem mindent megtenni a 
siker érdekében. Amiket ígértem polgármester asszonynak az itteni lakossági fórum 
alkalmával és azoknak, akik megtiszteltek, hogy eljöttek, vagy a választási kampánynak az 
írásos részében, vagy abban a részében, amikor a programok vetélkedtek egymással, azokat 
megpróbálom az első 1-2 esztendőben realizálni, nem szeretném húzni-halasztani. Úgy 
gondolom, hogy ma Magyarországon a korábbi évekhez képest a fejlődés elől minden akadály 
elhárul. Arra gondolok, hogy van egy tiszta politikai helyzet, amely azért nagyon fontos, mert 
három vagy két évvel ezelőtt a mostani kormányzat által alkalmazott módszereket lehet 
vitatni azon az alapon, hogy a nép nem tudta 2010-ben mit választ, aztán senki sem tudja, 
hogy 2014-ben hogy döntenek. Most ez a dilemma, ez a legitimációs kérdés, hogy támogatják 
az emberek, vagy le akarják váltani, vagy el akarják zavarni, most úgy gondolom, hogy 
lezárulóban van vagy lezárult, egy világos politikai helyzet alakult ki. Ennek az eredményét 
senki sem vitathatja, hiszen az első és a második helyzet között olyan látványos a különbség, 
hogy fel sem merülhet a legitimációs kérdés. 4 évre vagy 3,5 évre van egy teljesen tiszta és 
világos politikai szituáció. Ezen kívül nagyon régen volt már olyan, nem is nagyon tudnám 
megmondani mikor, amikor egy politikai tevékenységnek egy ország fejlesztő politikai 
tevékenységnek az anyagi része is rendben van. Pont erre a 4 éves ciklusra esik annak a 7 
éves fejlesztési időszaknak az első fázisa, talán a nagyobbik, meghatározó fázisa, az európai 
uniós fejlesztési időszak meghatározó fázisa. Amikor már idén nyáron el kell dönteni, hogy a 
7.200 milliárdot, amit felzárkóztatásra és az 1.000 milliárdot, amit vidékfejlesztésre kapunk, 
mire fogjuk elkölteni. Most vagyunk benne abban a munkában, hogy azt eldöntsük, hogy a 
Magyar Kormányzat a következő években az Európai Unióból érkező fejlesztési pénzeket 
mire költi. Ez sokkal kényelmesebb pozíció, minthogy adók formájában kellene összeszedni 
ezt a 7.200 + 1.000 milliárd forintot. Sokkal kényelmesebb arról tanácskozni a következő 
hónapokban és a következő években, hogy van itt egy kis pénz, és mégis mire fordítsuk. 
Hozzáteszem, hogy ez sem olyan egyszerű, mert minap Nagylakon jártam, és a nagylakiaknak 
a választások előtt nagyon határozott kérése volt, hogy a határ előtti leágazási pontot építse ki 
a Kormány, ami egy 4 milliárdos beruházás. A választások előtt, még mielőtt a Kormány 
döntött a beruházásról, mindenki egyetértett arról, hogy mi a helyes nyomvonal. Most, hogy a 
Kormány eldöntötte, hogy mi a helyes nyomvonal a választók kérése alapján és a helyiek 
igénybevételével, természetesen jó magyar szokás szerint, a meghozott döntés után eszébe 
jutott a helyieknek, hogy az mégsem jó úgy, hanem másként szeretnék, ezért vissza az 
egészet. Kezdjük nulláról, nekem nem probléma, remélem az ügy nem fog nagy késedelmet 
szenvedni, de elmondja azt, hogy mi magyarok azért hajlamosak vagyunk időként a saját 
álláspontunkat felülbírálva is a vita lehetőségét megragadni, ami helyes dolog, de azt 
gondolom, hogy a fejlődésnek lehetőséget kell biztosítani. Azért mondtam ezt a választási 
eredményt, a világos politikai helyzetet, hogy megvan a pénzügyi fedezete az ország 
fejlesztésének a következő években. Ebben azért nagy a felelőssége mindenkinek, mert a 
véleményem szerint, ennyi pénzt az Európai Unióból már soha nem fogunk kapni, most 
kapunk utoljára, hogy Magyarország ennyi felzárkóztatási pénzt kapjon, ez az utolsó 
lehetőség. Kiszombor vagy most elhozza, amire szüksége van, vagy semmiféle garancia nincs 
arra, hogy 2020 után, ami nincs olyan messzire, 2020 után 6-7 év múlva újra ennyi forrás és 
újra ennyi lehetőség lenne. Erre soha senki semmilyen garanciát nem tud adni önöknek. 
Mindenki csak azt tudja mondani, hogy a mai nap lehetőségét kell megragadni, ami most itt 
van, az rendelkezésre áll. A polgármester utódom egy kiváló ember, aki zenész ember, 
szaxofonon játszik és az életét a tanítói pálya és a kultúrház igazgatói pálya mellett 
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zenészként folytatta le és ismert, jó nevű zenésznek számít. Szaxofonosként mindig azt 
mondta, az az enyém, amit megfújok, tehát most az a helyzet állt elő, hogy úgy vagyunk az 
európai uniós pénzekkel, hogy vagy most vagy soha, mert nem tudjuk, hogy lesz-e folytatás. 
Majdnem biztosak lehetünk abban, hogy ilyen volumenben már nem lesz forrás 
Magyarország számára. Két példát mondanék, ami ezt igazolja. Az egyik, hogy autópálya-
építésre már nem fogunk pénzt kapni, mert az Európai Unió úgy gondolja, hogy 
Magyarország az autópályák tekintetében elérte az Európai Unió átlagát. Másrészről 
Budapestnek nem adnak forrást, mert úgy gondolják, hogy Budapest fejlettségi szintje elérte 
az Európai Unió átlagát. Szívem nem szakad meg egyik esetért sem, mert úgy gondolom, itt a 
határ mellett több pénz és több lehetőség kell, és valóban nem Budapestre kell a forrásokat 
nyomni, hanem ide kell a keleti határ mellé. Azt hiszem, hogy társadalmilag igazságosabb és 
igazolhatóbb. Azért számos olyan dolog lesz, amire elköltjük a pénzt, fejlődik belőle az 
ország, Kiszombor. Azt fogják mondani, kérem, önök megkapták a lehetőséget, ahogy éltek 
vele, úgy éltek vele, most már mi több pénzt adni nem tudunk. Ezért a mostani képviselő-
testületnek és az októberben meg-vagy újjáalakuló képviselő-testületnek is nagy a felelőssége, 
mert szerintem az önkormányzati munka érdemben változott meg az utóbbi időszakban. A 
Kormány megpróbálta tudatosan átalakítani az önkormányzatok felelősség- és feladatrendjét 
úgy, hogy levegye a vállukról az intézményfenntartás felelősségét, ami egy aránytalan és 
igazságtalan felelősség volt, mert az állam az intézményeket az önkormányzatokkal tartatta el 
és tartatta fenn, miközben ez állami feladat lett volna. Most megpróbáljuk megteremteni 
annak a lehetőségét, hogy két dologról kelljen gondolkodnia egy önkormányzatnak: az 
életminőségről és a munkahelyteremtésről. Életminőségről abban az értelemben, hogy hogyan 
lehet itt Kiszomboron olyan életviszonyokat teremteni, amiben önök egyébként nagyon 
komoly teljesítményeket tettek már le az asztalra, hogyan lehet olyan életminőséget teremteni, 
hogy akik itt élnek, azok jól érezzék magukat. Ne legyen egy elvándorlási kényszer, hogy 
jobb volna egy nagyobb városban élni, mert ott jobbak a szolgáltatások, rendezettebbek a 
közterületek. Azt lehessen mondani, hogy Kiszomboron lehet, hogy vannak jövedelem-
problémák, szociális problémák, de egyébként az élet számos feltétele a polgármesteri hivatal, 
a házasságkötő terem, az iskola, az óvoda, a játszóterek, a kerékpárút, ami egy normálisan 
gondolkodó magyar ember komfortigényének megfelel, rendezettnek tűnik. Szerintem ebben 
a dologban lesz a fő felelőssége és feladata a Kormánnyal közösen az EU-s kassza terhére a 
települési önkormányzatoknak. A másik, hogy abban is kell nyitni, tágítani a lehetőséget, 
hogy egy-egy ilyen méretű településen meg kell találni azokat az embereket, meg kell 
tisztelni, meg kell becsülni, akik saját maguknak munkát adnak vagy netán magukon kívül 
másokat is eltartanak. A munkahelyek megőrzése, megtartása, a vállalkozók támogatása 
szerintem a jövőben kiemelkedő feladat lesz. Ha egy önkormányzat azért ruház be, hogy út 
legyen egy vállalkozáshoz, hogy a munkavállalók el tudjanak menni dolgozni, hogy jobb 
körülmények legyenek infrastrukturális értelemben a vállalkozáshoz, az kiemelten 
támogatandó célunk lesz, azon túl, hogy a  minimumot próbáljuk meghúzni. A legfontosabb 
döntések előtt állunk. A miniszterelnök úrnak elhatározott célja az, hogy 2015. január 1-jétől 
minden magyar munkaképes embernek munkát tudjunk ajánlani, minimum közmunkát. 
Meghúzzuk az alsó minimumot, minimum közmunkát minden munkaképes korú és minden 
munkaképes állapotú ember számára biztosítani kell, ami nagyon fontos dolog, mert átlagosan 
egy évben 200.000 ember részesül közmunkában. Május 1-jén volt egy törés, de el akarjuk 
érni azt a szintet, ami május 1-je előtt volt. Most van egy átmeneti időszak, szerintem május 
végére, június elejére be fog állni újra a normális szintre, ami május 1-je előtt volt. Ez éves 
szinten 200.000 ember, és 150.000 ember van még, aki jövedelemtámogatásban vagy 
szociális támogatásban részesül, egyébként munkaképes korú, számukra munkát kell ajánlani. 
Nyilván nagyon fontos, hogy ez értékteremtő közmunka legyen. Bőségesen lesz feladata az 
önkormányzatnak, és ezzel egy nagy lépést tennénk a szociális rendszer átalakítására is, mert 
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ma Magyarországon szerintem mindenki tisztában van vele, hogy szociális kiadásokra költeni 
kell, vannak, akikről mindig gondoskodni kell és segíteni kell és a többségnek felelősséget 
kell vállalni, de ezt nem tartja teljesen igazságosnak. Lát igazságtalanságokat, visszaéléseket, 
negatív példákat és nem tudok erre jobb orvosságot közéleti emberként, politikusként, mint 
azt, hogy a Kormány által biztosított szociális segélyek csak az önkormányzatok 
véleményének kikérése után adhatóak. Egy önkormányzat ismeri legjobban az itt élő 
embereket. Az önkormányzatnak zárt ülésen meg kell tárgyalnia, hogy akit az állam 
segélyezni akar, az érdemes-e a segélyre, valóban rászorult, ez az információ ma nincs meg a 
rendszerben. Valaki elküldi az igényét, beveszi az állam, szinte jó néhány segélyezi formát 
automatikusan igénybe vesz. Nem tudjuk, hogy egyébként a valóságban rászorul-e, érdemes-e 
és ebből aztán nagy ellentmondások születnek. Sokan érzik úgy, hogy a szomszédságukban 
valaki érdemtelenül vagy rászorultság nélkül kap szociális támogatást. Ebből jön a feszültség, 
ebből nagyon sok politikai következmény van, ezért szerintem a képviselő-testületeknek 
véleményezési jogot vagy vétójogot kell biztosítani adott esetben. Mondják meg a képviselő-
testületek, hogy mi a véleményük. A döntést hozza meg az állam, de a képviselő-testület 
véleményének figyelembevételével vagy a képviselő-testület vétójával. Ki kell alakítani egy 
jó együttműködést. Akik régi képviselők, azok pontosan tudják, hogy a 90-es években 
szociális ügyekben több mozgástere volt a képviselő-testületnek, több olyan kérdés volt, ami 
képviselő-testületi hatáskör és jogkör volt és volt alkalom kitárgyalni, hogy ki az, aki 
problémás, ki az, aki segítségre szorul vagy ki az, aki támogatásra érdemes. Ezeket nagyon 
fontos rendszer-átalakításoknak gondolom, de olyan nagy átalakítás, mint amilyen volt 2010-
2014 között, már nem lesz. Az az érdekünk és az a célunk, hogy ezeket a rendszereket, amiket 
létrehoztunk, ezeket a beüzemelés fázisából most már a jó működés fázisába átjuttassuk. A 
legfontosabb kérésem az, hogy egy fejlesztési tervben kapjuk meg kormányként, parlamenti 
képviselőként azokat az elképzeléseket, amelyek Kiszombor életét a jelenlegi képviselő-
testület szerint jobbá fogják tenni, megváltoztatják, pozitív kilátásokat jelentenek. Az a 
dolgom, hogy parlamenti képviselőként, és ha kormányzati ember leszek, abban a 
minőségben, megpróbáljam ezt segíteni, de egyébként teljesen elkötelezett vagyok, és úgy 
gondolom, hogy tudok is segíteni, hogy transzparens, átlátható módon, igazságosan és nem 
visszaélve a pozícióval, a pénzek idekerüljenek. Ennek azért adtuk néhány tanújelét, ahogy 
erre polgármester asszony utalt. Részben a működőképesség kapcsán, részben itt nem volt 
adósság, ezt az adósság-elkerülést, azt gondolom, a Kormány kiszámolva, hogy kb. mennyi 
adósság lehetett volna, vagy mi az átlag, megpróbálta elismerni és kompenzálni. Sikerül a 
kerékpárúttal kapcsolatban is végre hosszú évek után érdemi előrelépést tenni. Ez talán 
jelképezi azt, hogy nekünk ez a település kifejezetten fontos, igyekszem helytállni, becsülettel 
helytállni, próbálok lelkiismeretesen fellépni. Polgármester asszonnyal kialakult egy nagyon 
jó együttműködés. Bevallom, ha számít a szavam, akkor mindenféleképpen arra fogom kérni, 
hogy a munkáját folytassa, igaz, nem lakom itt és távolról minden nagyon szépnek tűnik, de 
mindenféleképpen én az elmúlt években Hódmezővásárhelyről vagy akár a térségben is azt 
tapasztaltam, hogy szükség van egy higgadt, nyugodt településvezetőre, aki a folyamatokat 
kézben tudja tartani. Nem hízelgés akar lenni, mert tudom, hogy polgármester asszony adott 
esetben már ennyi év után, ilyen sikeres polgármesterség után megtehetné, hogy azt mondja, 
köszönöm szépen, ennyi elég volt, és erre rengeteg ok lenne, de azt hiszem, hogy ez egy olyan 
időszak, amikor felelősségteljes, higgadt és józan emberek gondolkodására van szükség, akik 
megpróbálják integrálni a települést és nem szétfeszíteni. Fontos dolognak gondolom. 
Természetesen ez az én véleményem, és ezzel nem kell foglalkozni, mert a választási 
eredményt tiszteletben fogom tartani, amit az emberek döntenek, azt tiszteletben fogom 
tartani, és az új képviselő-testülettel is az együttműködésre fogok törekedni. Ha valaki 
megkérdez, ezt a véleményemet nem fogom a véka alá rejteni, nem is fogok vele tolakodni, 
csakhogy világos és egyértelmű legyen. Szerettem volna önöknek ezt elmondani, felajánlani 
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az együttműködést, keresni a közös pontokat, kevésbé keresni azokat a pontokat, amelyekben 
nem értünk egyet, és azt a lehetőséget felkínálni, hogy valóban szabjanak feladatot, 
számoltassanak be, számoltassanak el. Adjanak nekem olyan munkát, amiben bizonyíthatom 
azt, hogy méltó képviselője lehetek ennek a településnek. Nagyon szépen köszönöm, hogy 
meghallgattak. 
 
 
2. Napirend 
Kiszombor nagyközség 2014-2020. európai uniós fejlesztési elképzelései, lehetőségei. 
Előadó: Szegvári Ernőné 
    polgármester 
 
/Az előterjesztés a jegyzőkönyv 3. számú melléklete./ 
 
Szegvári Ernőné polgármester: Köszönjük szépen államtitkár úr, képviselő úr. Kaptunk egy 
felkérést arra, hogy a fejlesztési elképzeléseinkről beszéljünk. El is készítettük, nagyon szép 
dossziéba bele is tettem, szeretnénk átadni. Pár gondolat ebbe belekerült, és miután nyilvános 
ülésen vagyunk, egyébként mindig nyilvános a képviselő-testületi ülés, de ilyen szép számmal 
nem szoktak eljönni a lakosok, de lehet ez, Vásárhelyen is így volt. Nagyon örülünk, hogy itt 
vannak a kiszomboriak, ezért egy-két gondolatot ebből megemlítenék, a főbb szempontokat. 
A képviselő-testületnek is az a legfontosabb szempont, hogy munkahelyeket teremtsünk és 
tartsunk meg, ez került az első pontba. Az első pontba belekerült a vállalkozások fejlesztése. 
Belekerült a mezőgazdaság fejlesztése, és itt kiemelten erről elég hosszan írunk, a 
Gabonakutató Nonprofit Kft.-nek a fejlődése, fejlesztése, hiszen egy településen, ha a 
vállalkozók és cégek fejlődnek, akkor a falu is fejlődik, ezek szorosan összefüggnek. Amit 
már korábban kértünk és megemlítettünk a fórum előtt is, amikor államtitkár úr itt volt még a 
választások előtt, ez a Rónay-kastély sorsa és a kastélypark felújítása. Erre már találtunk 
funkciót, hiszen ez egy fontos szempont. Együtt tudnánk működni a Csongrád Megyei 
Levéltárral, nincs kellő mennyiségű raktárkapacitásuk. Fel tudnánk újítani ezt az épületet, 
szívesen fogadnák ezt a raktározási lehetőséget, kutatóhelyet, valamint itt ki lehetne alakítani 
egy olyan funkciót, ami látványraktárként is működne, tehát ezzel a turisztikai lehetőségeket 
is kihasználnánk. Erre nyitottak és a későbbiekben nem kellene nekünk fenntartani, hiszen a 
normatívák nem egy ekkora épület fenntartásáról szólnak, sokszor a működtetés nehezebb, 
mint maga a felújítás. Nagyon hosszú évek óta elhanyagolt állapotban van, még elődöm a 
tetőszerkezetét rendbe hozta pályázat keretében. Ez egy nagy adóssága a képviselő-
testületnek, ezt meg kellene csinálni közös erővel. Belterületi belvízelvezető-rendszerek 
fejlesztése, tervekkel rendelkezünk, a Maros közelsége, a belvíz magas szintje indokolná, 
pályázatot még nem nyertünk, voltak próbálkozások. Benne van a közvilágítás korszerűsítése, 
ami olcsóbbá tenné a működést is, ez sem mindegy, valamint minőségi javulás is 
bekövetkezhetne. Nagy adóssága a képviselő-testületnek a bölcsőde. 90-es évek óta 
fenntartotta a mindenkori képviselő-testület. Sajnos itt is csökkennek a gyermeklétszámok, de 
mi ezt nem szeretnénk megszüntetni. Mindig háttérbe szorult egy kicsit a bölcsőde, mert mi 
lesz vele, hány gyerek lesz, de most már ebben lépni kell. Nagyon sok pénzigénye lenne, fel 
kellene újítanunk a bölcsődét, nem kívánjuk megszüntetni, tovább fent kívánjuk tartani, 
szükség van rá. Gyermekétkeztetést kiszolgáló konyhák bővítése is belekerült, nem felel meg 
egyébként az ÁNTSZ előírásoknak ma már. Az időskorúak nappali ellátását biztosító 
intézmény épületének felújítása, ennek 25 millió Ft a költsége, itt a szociális alapellátás 
működtetése lenne megfelelő színvonalon a cél. A fogorvosi rendelőnk is nagyon kicsi 
szükséges lenne a felújítás. Akadálymentesítés keretében, ezen dolgoztunk, némire 
előrejutottunk. A 112 millió Ft, amit az adósságkonszolidációban támogatásként megnyertünk 
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és megkaptunk, ebben benne van egy 4 millió Ft-os fogorvosi kezelőegység beszerzése is, ez 
nagy előrelépés lesz. Sajnos, jelzem, nagyon kevés a fogorvos itt a térségben, ma már az 
álláshelyek betöltése komoly gondot okoz és Makón is üres körzetek vannak. Kiszomboron is 
az egyik körzetünk üres, nagy bajok vannak, nincs elég fogorvos az alapellátásban. 
Fűtéskorszerűsítés, hőszigetelés ez önkormányzati ingatlanokra vonatkozik, mert ennek az 
önkormányzatnak  nagyszámú ingatlana van, miénk a gyógyszertár, van üzletházunk, 
kereskedőházunk, itt a vállalkozások bérelhetnek és bérelnek is évek óta üzleteket és itt 
kellene felújításokat végezni, ez vállalkozás-bővítő és vállalkozást segítő beruházás lehetne. 
Van 12 bérlakásunk, amik a 70-es években épültek, a fűtését kellene rendezni, egy felújítás 
ráférne. Utak, járdák: tudom, hogy olyan feladatok és pályázatok vannak, amelyben 
vállalkozásokhoz vezető utak felújítását lehet megcsináltatni. Most csatornázás keretében sok 
utat rendbe is hozunk, de maradnak még. Tele van Kiszombor műemlékkel, egy kúriát már 
rendbe tettünk, étterem működik benne, de ennek a felső részét is közösségi térré lehetne 
alakítani. Most a Kormányzat segítségével meg fog épülni a Kiszombort Makóval összekötő 
kerékpárút, de nem tudom, hogy ismeri-e azt a szituációt, hogy Klárafalvát nem éri el a 
kerékpárút, ott megáll a kerékpárút, nem jön tovább, sőt még a falut sem éri el. Mi ehhez 
tudnánk csatlakozni Kiszombor-Ferencszállás, Ferencszállás-Klárafalva és Klárafalva-Deszk, 
ezt jó lenne majd egyszer megcsinálni. A történelmi műemléki épületek felújítása, kúriák, 
szép számmal vannak. Ezeket írtuk le. Azt szoktam sokszor mondani a képviselő-testületnek, 
amikor költségvetésről beszélünk és várjuk az intézményeknek az igényeit, nem szeretném 
ezeket rózsaszín álmoknak nevezni,  szeretnénk ezeket megvalósítani, de azt is érzem és 
látom, hogy ez a lista nem rövid, ez egy hosszú lista, de azért lesznek ebből olyan pályázatok, 
olyan lehetőségek, amiben előre tudunk majd lépni. 
 
Dr. Lázár János államtitkár: Ez egészen biztos polgármester asszony. Először is köszönöm 
szépen a listát. Csak rövid reflexió a listán szereplő dolgok kapcsán. Részben érintettem a 
mondandómban nagyon sok mindent. Amit mi szeretnénk kiemelten támogatni, az a helyi 
közösség erősítése és a műemléki épületek hasznosítása, a művelődés ügyének a felkarolása. 
A közösségi életnek az erősítése mindenhez vezet, nemcsak materiális értelemben kell, hogy 
erős közösségek legyenek, hanem lelki értelemben is fontos, hogy az itt élők egy közösségnek 
érezzék magukat, amihez jó tartozni. Ehhez mindenféleképpen civil életre, kulturális életre, 
közművelődési életre van szükség, befogadó típusúra. Ennek a színtereit meg kell teremteni, 
ezért ezeknek az épülettípusoknak a felújítását fontosnak tartjuk. Most a levéltárral kell 
beszélni, hogyha valóban így van, hogy van ilyen igényük, akkor ennek az épületnek talán 
meg lehet oldani a sorsát, ha jól értem, akkor állami feladatellátás kerülne az épületbe, ez 
biztos, hogy racionális ötlet, meg fogjuk vizsgálni, illetve a levéltárral fogok beszélni, hogy 
mit gondolnak erről. Ami a termékfeldolgozás, vetőmagtermesztés, mezőgazdasági 
vállalkozások, munkahelyteremtés, érintettem ezeket a kérdéseket. Sokkal több forrást 
szeretnénk vidékfejlesztés címszó alatt az agrártámogatások irányába vinni. Kétfajta 
agrártámogatás lesz. A földalapú támogatás, az agrárkamara nagyon határozottan kér 
bennünket arra, hogy bizonyos birtokméret felett az agrártámogatásokból a földalapú 
támogatás csökkenjen és menjen a kicsik felé. 1.200 vagy 1.800 hektár felett radikálisan 
csökkenjen a földalapú támogatás és a kicsik többet kapjanak, kapják meg azt a pénzt, amit a 
nagyok adott esetben nem vehetnek igénybe. Lesz a vidékfejlesztési támogatás a földalapú 
támogatáson túl. A vidékfejlesztési támogatásnak agrárcélja lesz teljes egészében, és 7.200 
milliárdos felzárkóztatási támogatásban az élelmiszeripart külön szeretnénk támogatni. 
Brüsszellel ez egy nagy vita, mert nem akarják. Ilyen csaták zajlanak, hogy az élelmiszeripart 
lehet vállalkozás-támogatásként kiemelten támogatni vagy sem. Ez most fog eldőlni. Az a 
meggyőződésünk, hogy lehet és kell, az élelmiszeripar fejlesztése egy nagyon fontos 
lehetőség és kérdés, és ez összefüggésben van ezzel az üggyel. Amit vidékfejlesztés kapcsán 
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fontosnak tartok: van olyan koncepció, hogy a vidékfejlesztés a Földművelésügyi 
Minisztériumtól átkerül a Miniszterelnökséghez. Mindenféleképpen szeretném a közjóléti 
vagy közfunkciók támogatását csökkenteni, kevesebb templomot fogunk vidékfejlesztési 
pénzből felújítani, ellenben szeretném, ha a külterületi utakra, mezőgazdasági utakra, 
belvízelvezető-rendszerekre akár külterületen, akár belterületen, tanyavillamosításra, 
tanyákon szárítók építésére, tárolókapacitás kiépítésére, vágópontok építésére kistelepülésen 
is valamilyen feldolgozóiparnak a megjelenésére lenne forrás. A forrásokat ilyen irányba 
akarjuk áttenni vidékfejlesztés címszóval, illetve a településeknek lehet vidékfejlesztési pénzt 
adni, ha az mezőgazdasági infrastruktúrára vonatkozik, öntözés, belvízvédelem. Most 
zajlanak azok az egyeztetések, itt vannak Brüsszelből azok a hivatalnokok, akikkel ezeket a 
pontokat tárgyaljuk, amik adott esetben felmerülhetnek. A közvilágítás korszerűsítése és jó 
néhány energetikai program, mint fűtéskorszerűsítés, hőszigetelés, nyílászáró-csere, ezek 
mind benne lesznek az európai uniós fejlesztési programokban. Azoknak az intézményeknek 
szeretnénk fűtéskorszerűsítésre, hőszigetelésre, nyílászáró-cserére, kazáncserére pénzt adni, 
akik állami feladatot látnak el, a szociális, egészségügyi, oktatási intézmények, bölcsőde, 
óvoda, mert azt szeretnénk, hogy az állami feladatellátás legyen olcsóbb azoknál az 
önkormányzatoknál is, akik az épület gazdái, fenntartói, illetve üzemeltetői maradtak. 
Próbáljuk úgy elosztani az európai uniós forrásokat, hogy magyar költségvetési vagy 
önkormányzati pénzt váltson ki. Nagyon fontos szempont, hogy most mennyit költünk dologi 
kiadásokra állami vagy önkormányzati szinten, azt szeretnénk, hogy az európai uniós 
energetikai források állami vagy önkormányzati dologi kiadásokat váltsanak ki. Erre 
törekszünk, ezért ezek a kérések mind kivétel nélkül a preferencia-listában vannak. Az utak, 
járdák azért kényes kérdés, mert infrastruktúrát már nem nagyon akar Brüsszel fejleszteni. A 
TEN-T hálózaton kívül vasutat, tömegközlekedést akar Brüsszel fejleszteni. Sem a 2-es, sem 
a 3-as, sem a 4-es számjegyű utak fejlesztésre nem nagyon akarnak adni, a megyei 
területfejlesztési keretből is csak úgy tudunk utat építeni, ha az út mezőgazdasági 
vállalkozáshoz vagy ipari parkhoz vezet a végén vagy feltáróút, de járda- vagy útépítésre nem 
lesz egyszerű pénzt szerezni az EU-s forrásokból. Hazai költségvetésből megpróbáljuk ennek 
a feltételeit megteremteni mindenféleképpen. Kialakítottunk egy útbiztosi rendszert, akiknek 
az volt a feladata, hogy megyén belül megpróbálják a rendelkezésre álló forrásokat elosztani 
az alsóbbrendű utak korszerűsítése vonatkozásában. Nagy reményeket fűzök az új 
közlekedéssel foglalkozó miniszterhez és államtitkárhoz, mert azt gondolom, hogy az elmúlt 
20-30 esztendőben nem feltétlenül a társadalompolitikai szempontoknak megfelelően 
zajlottak az útépítések Magyarországon, ebből aztán sok minden félrement, illetve sok minden 
elmaradt. Az önkormányzatokkal és a társadalmi igényekkel össze kell hangolni a 
közlekedésfejlesztést. Ebben a térségben a kerékpárút-hálózat, a tömegközlekedés a 
közlekedés megoldására részben alkalmas. Először is az egyik faluból a másikba, vagy egyik 
városból a másikba, vagy egyik városból a faluba, vagy faluból a városba sokan járnak 
munkát vállalni, hivatalba, egészségügyi ellátásra vagy iskolába. 3-4 km-t vagy akár 10 km-t 
is kerékpárral menni, vannak olyan társadalmi csoportok, akik ezt választják inkább, 
minthogy a tömegközlekedésre költsenek vagy autót tartsanak fent. Ez azért nagyon fontos 
kérdés, mert azt tapasztalom ebben a térségben, hogy azért van munkanélküliség bizonyos 
Makótól, Orosházától vagy Szegedtől távolabb eső településeken, mert önmagában a 
munkába járás olyan költséggel jár a munkavállaló számára, amit részben a munkaadó nem 
térít meg, nem fizeti ki, ami azt jelenti, hogy mikorra eljut a munkába, még nem dolgozott 
semmit sem, de a munkakeresményének egy részét már utazásra költötte. Ez fenntarthatatlan, 
nem működhet így, ezért szerintem Nagyértől Kiszomborig kerékpárút-hálózatokat kell 
építeni csillagszerűen, mert vannak itt egymásra utalt települések, Kövegy-Csanádpalota, 
Csanádalberti-Pitvaros, Maroslele-Óföldeák-Földeák, ezek mind összeköthetőek. Kiszombor-
Makó teljes egészében egy ellátási terület, kereskedelmi értelemben is. A pénz elköltésének 
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helye szempontjából is. Ugyanez vonatkozik Nagylakra, Magyarcsanádra, Apátfalvára ezek 
mind egy rendszerben működnek, sokszor közösen látnak el intézményfenntartói funkciókat, 
ezért ezeket kerékpárúttal össze kell kötni. Arról nem beszélve, hogy a jó hely fogalma 
szerintem, összefüggésben van azzal, hogy egy 20-as, 30-as éveiben járó ember, aki gyereket 
nevel, hogyan tudja a szabadidejét eltölteni. Nagyon fontos, hogy ezeken a településeken egy-
egy hely legyen a sportolás, közművelődés, szabadidős kerékpározás lehetőségére, mert az új 
generációknak a döntése, hogy marad vagy megy, az részben azon múlik, hogy milyen 
életviszonyok vagy milyen életfeltételek vannak. Ma már mérlegre teszi az ember, hogy 
milyen az óvoda, milyen az iskola. Itt maradok a gyerekkel, vagy viszem a gyereket? 
Megfelel vagy nem? Versenyképes lesz a gyerekem, ha ebbe az iskolába jár vagy nem lesz 
versenyképes, amikor esetleg taníttatni szeretném? Vagy hogyan tudom a szabadidőmet 
eltölteni? Milyen kikapcsolódási lehetőséget biztosít ez a térség számomra? Ezek nagyon 
fontos életmód- és életminőségbeli kérdések, és ezek itt napirendre kerülnek különböző 
összefüggésben. Szerintem ezekkel és magával a közlekedéssel generálisan is kell 
foglalkozni, és nagy lehetőséget tartogat magában. Ehhez fel kell újítani az úthálózatot, fel 
kell újítani a buszváróktól kezdve mindent. A tömegközlekedés jelen pillanatban alkalmatlan, 
hogy a lakosság érdekeit szolgálja. Nem tudom, hogy kinek az érdekeit szolgálja. Nem láttam 
még olyan Volán-menetrendet, ami figyelembe vette volna a Volán-buszokat használó 
emberek igényeit. A Volán-menetrend úgy van összeállítva, hogy a Volánon kívül senkinek 
nem jó. Aki iskolába megy, annak se jó, aki dolgozni megy, annak se jó, aki kórházba megy, 
annak se jó. Nem tudom, melyik az a csoport, akinek a kiszolgálása a célja a Volán-
menetrendnek. Akivel eddig beszéltem, nem volt megelégedve vele. Vagy reggel nincs elég 
busz vagy délután nincs elég busz. Például az iskolarendszer, abban a Magyar Kormánynak 
világos az álláspontja, hogy óvoda és az alsó tagozat legyen minden településen, még akkor 
is, ha ebben a választókörzetben nagyon komoly demográfiai problémák vannak bizonyos 
településeken, már az óvodáskorú gyerekek létszámát illetően. Akkor még nem beszéltünk az 
iskolába járó gyerekek létszámáról. Mindenképpen azt az álláspontot képviselem a 
Kormányzatban, hogy legalább még 3-4 évet várni kell, hogy a 2010 után bevezetett 
szociálpolitikai intézkedések, amelyek a gyereknevelést támogatják, azok meghozzák a 
hatásukat. Ez az első esztendő most 2014. január 1-jétől, amikor az alacsony keresetűek a 
gyerek után járó adókedvezményt a járulékból leírhatják. Eddig több volt az adókedvezmény, 
mint amennyi adót fizettek, ezért nem tudták igénybe venni az adókedvezményeket. Ennek 
lesz-e hatása a gyerekvállalásra, az még ezután fog kiderülni. Szerintem most nem szabad 
óvodát vagy iskolát leépíteni. Ez mit jelent? Ez azt jelenti, hogy felső tagozatban a gyerekeket 
össze kell szedni, vagy át kell menni egyik faluból a másikba adott esetben, vagy be kell 
menni faluból a városba. Most hogyha az ember ehhez nem tesz hozzá infrastruktúrát, rossz 
az út vagy éppenséggel nincs autóbusz, akkor hogyan oldódik ez meg? A másik kérdés, hogy 
lehet térségi kórházakat kialakítani, de ahhoz el kell jutni a kórházba. Csanádpalotáról ma 50 
perc alatt lehet eljutni a makói kórházba. Az nem egy komfortos dolog. Nincs megszervezve a 
térségben a betegszállítás például. Nem gondolom, hogy az lenne a legsúlyosabb kérdése az 
egészségügyi ellátásnak, hogy két vagy három kórház működik egy ernyőszervezetben. Azt 
gondolom, hogy a betegszállítás megszervezésének a hiányossága, a mentőszolgálat 
megszervezésének a hiányossága, a háziorvosi hálózat gyöngesége az sokkal nagyobb 
probléma, minthogy hány kórház van egy fenntartói rendszerben összeszervezve. A mi 
politikánknak a következő négy évben arról kell szólnia, hogy a háziorvosi rendszert és a 
betegség-megelőző szűrőrendszereket kell erősíteni. Hibát követett el a FIDESZ-kormány 
azzal, hogy a háziorvosokat nem támogatta kellő mértékben az elmúlt négy esztendőben, 
nagyon súlyos hiba volt. A háziorvosoknak először is vissza kell adni az anyagi 
megbecsülését, a társadalmi presztízsét, érje meg háziorvosnak lenni. Az jó a falu 
közösségének, ha jó háziorvos van, az jó a település vezetése szempontjából is, és jó a 
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lakosoknak is. Másrészről fel kell szerelni a háziorvosi rendelőket eszközökkel. Az emberek, 
amikor elmennek háziorvoshoz, akkor az a célunk, hogy minél több mindent kapjanak meg ott 
és lehetőség szerint 4-5 alapbetegségben legyen helyben szűrés. Elmondtam Királyhegyesen, 
némileg megijesztve a jelenlévőket azzal a perspektívával, hogy a férfi lakosság esetében ma 
71 év a várható életkor. 71 évet lehet várni egy gyereknél, ha most megszületik és fiúgyerek. 
Nőknél 76 év. Ez legalább 6-7 évet javult az elmúlt években az általunk rossznak nevezett 
egészségügyi ellátás keretei között is. De egy Londonban született gyereknek vagy egy vidéki 
Angliában született gyereknek, ha fiúgyerek, akkor 85-87, ha nő, akkor 88-89 év a várható 
életkora. Ez sok mindennel összefüggésben van, de a szűrővizsgálatokkal biztos 
összefüggésben van. Alapos szűrővizsgálatok segítségével, jó háziorvosi rendszer 
segítségével az életkor 10 év távlatában jelentősen javulhat. Arra gondolok, mivel elég sokat 
foglalkoztam polgármesterként és állami vezetőként is azzal, hogy a magyar férfiakat érintő 
alap daganatos betegségek szűrés esetén 50 %-kal csökkenthető lenne. Bélrendszeri, 
emésztőrendszeri daganatok, tüdődaganatok, prosztatadaganat, csak hármat mondtam. 
Ötévenkénti vagy háromévenkénti rendszeres szűréssel. Nem egyszerű szűrések, mert ez egy 
férfiember számára nagyon nehéz, én is menekülő pályán vagyok, kórház utcájában összeesek 
és rosszul leszek, kórházat látok már szédülők, ha lehet soha nem megyek oda, ismerem a 
visszatartó erőket, de ez jelenthetné 50 %-kal a daganatok csökkenését. Nem bonyolult 
dolgokról beszélünk. A következő négy évben a Kormány megpróbálja ezt áterőltetni részben 
az egészségügyi társadalmon, részben a társadalmon megpróbálja ezt a nézetrendszert vagy 
ezt a fel fogást érvényesíteni. Ebbe invesztálni pénzt szerintem nagyon megéri, mert aki 
kórházba kerül, az már nincs könnyű helyzetben, aki kórházba kerül, az bajban van. Sokkal 
egyszerűbb előtte. Ugyanez a mindennapos testnevelés is. Nem szórakozásból és futball iránti 
elfogultságunkból erőltetjük, főleg nem én, mert életemben meccsen nem voltam, erőltetjük a 
mindennapos testnevelést. A mindennapos testnevelés nekünk azt jelenti, hogy a gyerekek 
legyenek jobb állóképességűek, amelyik gyerek sportol, jobb az egészsége, jobban tanul, 
szívósabb, keményebb, ez alapvető társadalmi, nemzeti érdek. Ezért akarjuk erőltetni ebben a 
választókörzetben is a tornaszobát, tornacsarnokot, sportlétesítményeket, hogy szabad 
idejükben is minél többet sportoljanak. A Kormány próbál olyan témákkal foglalkozni, 
amelyek nem pártpolitikai kérdések alapvetően, mert szerintem, minden normális ember 
egyetért azzal, hogy a gyereknek a mozgásnál jobb nincsen, hanem sokkal inkább 
társadalompolitikai kérdések. Kisebb-nagyobb településeken is azt várjuk, hogy legyenek 
ilyen ötletek és ezeket próbáljuk a fejlesztések mellett megvalósítani. Ami még itt kiemelt 
kérdés volt, a fogorvosi rendelő. Ez ugyanúgy az egészségügyi ellátás körébe tartozik, nagyon 
nehéz téma. Fogorvosból messze nincs elég, nincs olyan város, ahol a fogorvosi ügyelet 
például ne lenne probléma. Nem tudok olyan helyet, Szegedet leszámítva. Az egészségügyi 
ellátásban is megelőzésre, építkezésre és az orvostársadalom megbecsülésére akarjuk a 
hangsúlyt tenni. Jó az irány az én véleményem szerint, ezek összegszerűségben nem kevés 
portfólió, nem kisméretű dolgok, de ugyanakkor nem megvalósíthatatlan dolgok. Pozitív 
kormányzati hozzáállás esetén ezek nem megvalósíthatatlan dolgok. Nagyon köszönöm, 
képviselni fogom, és be fogok számolni szeptemberben. Októberben meg fognak jelenni 
terveink szerint az első pályázati vagy az első pénzkiosztási felhívások. Be fogok számolni 
arról, hogy melyik programrészben ez hogyan illeszthető bele. Két forrásból jön majd a pénz: 
az egyik a megyén keresztül, a másik pedig a minisztériumokon keresztül. Megszűnnek a 
mindenféle pályázatírási, projektmenedzseri céges leszívási lehetőségek, hogy a pénzt 
leszedjék az emberről, aki európai uniós pénzt nyer. Egyszerű minisztériumi struktúra lesz, 
minden olyan hivatal, ami európai uniós pénzt oszt, az a minisztériumhoz tartozik, és mint a 
régi világban, a minisztériumhoz kell mennie a polgármesternek, ha pénzt akar kérni, és akkor 
igyekszem majd meghívni a polgármestert egy kávéra, hogy engem is látogasson meg, ha 
Budapesten jár, hátha tudok segíteni és még el is kísérem esetleg, amikor éppen küzdeni megy 



 15 

pénzügyekben. Valahogy így képzelem, polgármester asszony. Köszönöm szépen és 
igyekszem minden erőmmel képviselni az előterjesztést. 
 
Szegvári Ernőné polgármester: Köszönöm. Tisztelt Képviselő-testület! Kérdés, vélemény? 
 
Balázs Zoltán képviselő: A munkahelyteremtésről vannak-e konkrét elképzelések? Amit 
eddig elmondott, az érdekes, de nekünk mindig az volt a problémánk, hogy munkahelyet egy 
önkormányzat hogy fog teremteni. Állami fenntartásba kerül, vagy úgy teremtünk, hogy az 
önkormányzat pályáztat vállalkozásokat, vagy megteremtjük annak a lehetőségét, hogy 
idejöjjön vállalkozó? Konkréten hogy képzeljük el ezt a munkahelyteremtést, amit az 
önkormányzatnak kell majd kvázi megcsinálnia? 
 
Dr. Lázár János államtitkár: Egy önkormányzat leginkább munkahelyek teremtéséhez azzal 
tud hozzájárulni, hogyha az infrastruktúrát fejleszti. Minden olyan infrastruktúra-fejlesztést 
kell erőltetni, ami egy munkaadó szempontjából fontos. Javasolnám a helyi vállalkozók, helyi 
munkaadók összehívását és egy partneri viszonyra való törekvést, ami nyilván megvan, 
nyilván működik, nem tudom, de nyilván működik, megvan ez a kapcsolatrendszer, hogy 
milyen kéréseik vannak akár az infrastruktúra fejlesztésében. Van olyan infrastruktúra, amit a 
vállalkozó nem tud megépíteni, villamos-, gáz-, szennyvíz-, úthálózat- fejlesztés például, ami 
biztosan fontos. Vannak olyan telephely-politikai vagy adópolitikai kérdések, amivel az 
önkormányzat adott esetben tud segítséget nyújtani, méltányos eljárást tud biztosítani. Van 
olyan szakképzési vagy képzési lehetőség is, amiben az önkormányzatnak, kicsiknek és 
nagyoknak is, van lehetőségük, hogy megnézzék, hány gyerek van ebben a közösségben, hova 
járnak iskolába. Ma már az informatikai eszközök segítségével tulajdonképpen gyerekre 
lebontva meg lehet mondani, hogy itt hány embernek, mennyi munkára lesz szüksége a 
következő években. Ezek a gyerekek hova járnak iskolába, hogyan tanulnak, lehet beszélni 
arról, hogy milyen szakközépiskolába, szakiskolába mennek, azokat követni, esetleg 
ösztöndíjakat adni nekik. El tudja látni egy önkormányzat, tud segíteni abban, hogy 
munkaerő-ellátási kérdéseket motorizáljon, vagy összehangoljon, és az infrastruktúra-
fejlesztés. Ha ezt a kettőt elvégzi, akkor általában azt hallom a vállalkozóktól, hogy más 
kérésük nincs az önkormányzatokkal szemben, más elvárásuk nincs az önkormányzatokkal 
szemben, de ezt mindenféleképpen akarják. A vállalkozó nem fog tudni infrastruktúrára 
pályázni, az önkormányzat fog tudni pályázni a következő időszakban. A vállalkozó 
termelésre tud majd pályázni, elsősorban annak a terméknek, szolgáltatásnak az előállítására, 
fejlesztésére, exportra való eljuttatására. Támogatások nagyon nagy része exportösztönző lesz. 
Innovációs pályázatok lesznek, kutatásfejlesztési pályázatok, ahogy a vállalkozásokat láttam. 
Lesznek turisztikai pályázatok. 4-5 nagy irány lesz. Amit csinál most, vagy amit csinálni akar 
kezdővállalkozásként, annak a terméknek, szolgáltatásnak, ügynek a fejlesztése, de ahol ezt 
csinálja, a hely fejlesztését, azt az önkormányzatnak kell kézben tartania. Az is egy nagyon 
érdekes kezdeményezés, hogy mi van az általános iskolában, hova mennek a gyerekek, 
milyen a szakképzés Csongrád megyében. Ez egy nagyon súlyos kérdés. Ma a legsúlyosabb 
munkaerő-ellátási kérdés azon múlik, hogy milyen a szakképzés egy adott térségben. Nem 
beszélünk róla, de nem csak munkanélküliség van, hanem munkaerő-kereslet is van és 
bizonyos témákban teljes egészében munkaerő-hiány van ma már. Amiről nem beszél szinte 
senki sem, de több 10.000 üres álláshely van, mert nem tudják feltölteni. Tegnap jártam egy 
szállítmányozási cégnél, ahol azt mondták, hogy nincsenek sofőrök, akiket fel tudnának 
venni, mert megfelelő képzettség, végzettség hiányában, még ha jól fizet, akkor sem 
jelentkeznek adott esetben vagy kevés van. A Fuvarozók Országos Szövetsége azt állítja, hogy 
akár 5-6.000 sofőrt fel lehetne venni nagyon rövid időn belül, akkora kapacitás van. Csak egy 
példát mondtam, hogy nem egyetemi végzettségre gondolok, hanem szakiskolai vagy 
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szakirányú végzettségekre. A mi fejünkben az van, hogy a szakközépiskolát és a szakiskolát a 
Gazdasági Minisztérium fogja felügyelni, ez egy gazdaságpolitikai kérdés és nem 
oktatáspolitikai kérdés elsősorban. Szeretnénk visszaállítani a korábbi technikusi rendszert, 
ami már több mint szakközépiskola, de még nem főiskola. A szakközépiskolákra nagyon 
komoly pénzeket fordítunk majd és a szakképzésre. Ez egy nagyon nagy tervünk. Abban 
azért, hogy idejöjjenek vissza dolgozni, vagy itt találjanak a környékben munkát, szerintem az 
önkormányzatnak közre kell működni a környékben lévő középiskolákkal, ebben egészen 
biztos vagyok. Meg kell tervezni a munkaerő-igényt lakosság arányosan vagy felmérni, hogy 
a fiatalok mit csinálnak. Szinte monitorozni kell, hogy melyik fiatal milyen irányban akar 
továbbtanulni, mit csinál, utána neki helyet teremteni, helyet keresni, biztos, hogy ezek 
érdekes dolgok vagy arra érdemesek, hogy a testület egyszer végignézze, hogy hány fiatal él 
is itt, mit csinálnak ezek a gyerekek, mi lesz velük. Ez tervezhető. Ma már mindent tudunk 
egy közösségnek a gyereklétszámáról.  
 
Szegvári Ernőné polgármester: Köszönjük. Kérdés? 
 
Szekeres Krisztián képviselő: Örvendetes hírnek tartom személy szerint képviselő úr 
ajánlását, hogy 3-4 havonta esetleg tudunk találkozni a képviselő-testületi üléseken, hiszen 
nem árulok el nagy titkot, hogy ez korábban nem teljesen így működött. Kiszombort illetően 
az előbb említette a turisztikai jellegű fejlesztéseket. Azt gondolom, hogy nagyon sok 
településen elhangzik manapság kitörési pontként a turisztika fejlesztése. Kiszomboron is van 
egy déli sarkunk, ahol van egy szép tó. Úgy gondolom, azzal lépéseket lehet tenni turisztikai 
irányvonalon. A vidékfejlesztést illetően, ahogy említette, nagy átalakítások várhatóak, hiszen 
a Vidékfejlesztési Minisztériumtól úgy tűnik, önökhöz kerül át ez a témakör. Azt gondolom, 
hogy magát a rendszerét is át fogják alakítani, mint ahogy említette is, teljesen miniszterségi 
irányítású lesz. Személy szerint foglalkozom pályázatokkal, örvendetesnek tartanám azt, hogy 
ez a bizonyos pénzleszívó rendszer kiiktatódna. Valahol magam ellen is beszélek, mert 
foglalkoztam külsősként is pályázatírással, de egyébként LEADER-programban vettem részt 
aktívan. Illetőleg nagyon fontos kérdésnek tartom a vállalkozásokkal való kapcsolattartást. 
Most kicsit újként hatott rám ez a kettős irányvonal, amit említett, hogy az infrastruktúrára az 
önkormányzatok fognak tudni pályázni, a termelésre maguk a vállalkozások. Ezt nagyon jó 
dolognak tartom és bízom benne, hogy minél bővebb kerete lesz ennek a leigényelési 
lehetőségnek, hiszen azt látjuk, biztosan tapasztalta a választókörzetében, hogy sajnos az 
önkormányzati tulajdonú, amúgy bérbe adható ingatlanokban, sajnos egyre kevesebb 
vállalkozás van jelen. Ezt a feléjük való közeledést feltétlenül erősíteni kell, hiszen a 
munkavállalók 66 %-ánál is többje dolgozik kkv-nál Magyarországon.  
 
Dr. Lázár János államtitkár: Ami jön pénz, annak a 60 %-át kkv-knak akarjuk adni, és 
amikor az önkormányzat kap EU-s pénzt, ott az önkormányzatnak dokumentáltan 
bizonyítania kell, hogy amit csinál beruházást, az valahol a vállalkozóknak segít. Ezért kell az 
agyát mindenki, hogy megjártassa, mert nem lesz elég az a rutin, amivel működtek eddig az 
EU-s pályázatok és a támogatási rendszerek. Nem egyszerű dolog egyébként. A megyei 
önkormányzatoktól is azt kértük, hogy nagyon szép, hogy fel akarnak újítani szociális 
létesítményeket, de azt mondják meg, hogy amit küld az Európai Unió pénzt, és a megyén 
keresztül akarjuk felosztani, az hogy fogja a megye gazdasági életét fellendíteni. Most a 
LEADER-ről vegyes a véleménye az embereknek. Vannak jól működő LEADER-ek, nem 
szeretnék senki felett pálcát törni, az utóbbi években kitisztultak a dolgok, ezeket a forrásokat 
meg fogjuk hagyni, a LEADER-típusú forrásokat, csak kevesebb ilyen forrás lesz. 
 
Szekeres Krisztián képviselő: Működni fognak? 
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Dr. Lázár János államtitkár: CLD társulások, nem LEADER. Kisebb összegkeretekkel, mint 
ami eddig volt. Természetesen civil kontroll lesz, csak nem ebben a szisztémámban. Ami még 
a turisztikát illeti, nagyon sokáig nagyon szkeptikus voltam azzal, hogy a turisztikában milyen 
lehetőség és fantázia van, de azt kell mondjam, hogy szerintem a belföldi turizmusban, a 
térségi belföldi turizmusban, diákturizmusban nagy lehetőség van. Magam is csodálkozással 
láttam Nagyéren például, egy diákszállás 100 %-os kapacitás kihasználtsággal működik. Ez 
egy feltáratlan vidéke az országnak, nagyon sok természeti és építészeti értékkel. A 
környékben rengeteg ilyen adottságú hely van, rengeteg ilyen lehetőség. Nem nagy dolgok 
kellenek. Minden települést összekötő kerékpárút-hálózatra jönnének az emberek, ha jól van 
kitalálva. Valahol leteszi a kerékpárt, és be tudja járni, 2-3 napot is tudna kerékpározni. 
Nagyon egyszerű dolgokról van szó, nem rendkívüli jelentőségű dolgokról, turisztikai 
kapacitáshoz támogatást biztosítani. Jó híreket kaptam a választókerületemben azoktól, akik 
ilyen kapacitással rendelkeznek, hogy viszonylag jól mennek ezek a helyek. A 
választókerületen belül már egy hétvégét eltölteni nem okoz problémát. Egyre több olyan 
létesítmény van, ami a kulturált szabadidő eltöltését, szórakozást lehetővé teszi. Ezt érdemes 
mindenféleképpen piszkálni. Ebben a régióban még itt a fejlődés látványos lesz, mert az 
elmúlt időszakban erre kevesebb forrás jutott vagy kevesebb lehetőség. Feltáratlan a Maros-
Tisza vidéke mint ökológia egység, mint természeti egység és felfedezetlen rész. Csak 
turisztikai infrastruktúrát kell hozzá építeni, és azonnal megjelenik a fogyasztóképes kereslet 
is, ráadásul ezt nyilvánvaló tudja a lakosság is használni. Vállalkozás-fejlesztésen lesz a 
hangsúly. Azt fogják kérni a szervezetek, a minisztériumok is adott esetben, hogy jó-jó a 
pályázat, de valahogy modellezzék le, hogy ez a helyi vállalkozóknak vagy a település 
vállalkozói környezetének hogyan fog segíteni, ezért egy kicsit időt és energiát többet bele 
kell tenni, mint korábban. A másik része, amit mondott, hogy kiosztja, vagy milyen szervezet 
osztja a pénzt. Tisztában vagyok azzal, hogy a közbeszerzés okán adott esetben közbeszerzési 
tanácsadóra szükség van, valami muszáj, mert a transzparencia, átláthatóság megköveteli és 
közbeszerzési szakértőt nem tud minden önkormányzat alkalmazni. A megyei jogú 
városoktól, nagy városoktól elvárható az, hogy saját apparátusuk legyen, műszaki, 
közbeszerzési. Az is elvárható, hogy a megyei önkormányzatnak végre az legyen a funkciója, 
hogy mondjuk, segít egy Kiszomborhoz hasonló méretű településnek szakértelemmel. 
Egyszerűen megcsinálják a pályázatot vagy leszakértik a műszaki részét. Visszaszervezést 
szeretnénk. Ha rajtam múlik a dolog, akkor nem a szakemberek ellen vagyok, akik ezt eddig 
vállalkozásban csinálták, csak azt szeretném, ha visszajönnének az állami rendszer keretein 
belülre, akár állami alkalmazottnak is, inkább azt a pénzt, amit eddig vállalkozóként kaptak 
vagy annak egy részét kapják meg állami alkalmazottként. Ezek a kiszervezések, az, hogy 
ügyvédi irodák bonyolítottak különböző dolgokat, az a korrupció melegágyává vált. Volt némi 
rálátásom az elmúlt 6 hónapban, augusztus óta mióta átvettem az EU-s pénzek felügyeletét, 
hogy hol és mennyi pénz hagyta el a rendszert vagy milyen metodikák működtek. Szerintem 
ezt a veszteséget már nem lehet megengedni. Le kell szorítani a soft pénzeknek és a 
befolyásolási lehetőségnek az összegét. Például megpróbáljuk azt elérni, hogy 2 millió eurós 
beruházásig, ami 600 millió Ft, ne kelljen pályázni, hanem automatikus bejelentkezési 
rendszer legyen. Erre van lehetőség az Európai Unióban, de Magyarország ezzel nem élt, mert 
mindenkit pályázatra kényszeríttet. Pályázatíró, projektmenedzserek, érvényesíthető 
költségek. A 44.000 nyertes vállalkozó közül az előző ciklusban 80 %-a 2 millió euró alatti 
volt. Ez azt jelentette, hogy 50 %-os támogatásnál 300 millió önerőt kellett letenni. 600 millió 
Ft-os EU-s beruházást kevés vállalkozó valósított meg. Ha ezt meg tudjuk csinálni, ha 
Brüsszel rányomja a pecsétet, hogy mehet, akkor nem lesz szükség pályázatíróra, egy 
egyszerű adatlap kitöltése és jön a pénz. 2 millió euró felett kell egy bonyolultabb pályázat, de 
azt mondhatjuk, hogy egy nagy cégtől elvárható, hogy saját apparátusa legyen. Úgy 
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gondolom, hogy az EU-s pénzeknek minimum 10 %-a ment az elmúlt 7 évben soft 
kiadásokra. Olyan kiadásokra, amelyek humán kiadások voltak. Az 8.000 milliárdnál 800 
milliárd forint. Odajutottunk, hogy ezek olyan magas kiadások voltak, és voltak olyan 
pályázatok, ahol ez még több volt, hogy aki megépítette az épületet, az nem keresett rajta, 
hanem az keresett rajta, aki megszervezte az építkezést, mert azoknak a költségelemeknek a 
rovására ment. Lehet marketingre költeni, de ragaszkodnék ahhoz, ha egy program 
megvalósul Kiszomboron, akkor Kiszomboron kelljen nyilvánosságra költeni annak a 
programnak a néhány százalékát. Ha van a programon 1-2 millió Ft, amit nyilvánosságra lehet 
költeni, akkor Kiszomboron adjanak ki belőle egy szórólapot, vagy Kiszomboron támogassák 
a helyi újságot, ha van. Ne a térségi lapnak vagy rádiónak, főleg ne egy országosnak adják 
oda a végén, mert ebből egy iparág szerveződött, hogy jönnek, megoldják és elviszik ezeket a 
soft részeket. Valóban helyben hasznosuljon, vagy helyben fizessük meg belőle az 
építőmérnököt, vagy helyben fizessük meg belőle a műszaki ellenőrt, vagy helyben adjunk a 
polgármesteri hivatalban dolgozó kollégáknak belőle több pénzt. Ne legyen egy budapesti 
ügynökség vagy mérnök iroda, aki eljön ide, gyorsan elrántja a pénzt és távozik, közben a 
munkát itt helyben elvégzik. Szerintem 7 év után csak jobb rendszer lehet, mint ami eddig 
volt és sokkal kevesebb bürokráciával. Nem olyan egyszerű, mert sajnos Brüsszelből eléggé 
kötik a kezünket, mert időnként akadálypályákat állítanak. Először témavitában vagyunk, ott 
tartunk, hogy a pénzt mire lehet költeni. 1-2 hónap múlva ennek vége, és akkor a formai 
vitában leszünk, mert minél egyszerűbben, minél gyorsabban, minél nagyobb 
automatizmussal, minél kevesebb szubjektív döntéssel szeretnénk megoldani. Azt gondolom, 
hogy pont a vállalkozói szektor olyan, hogy ma a Magyar Állam nem teheti meg, hogy 
vállalkozó és vállalkozó között különbséget tesz, mert ha valaki valakinek munkát ad, az mind 
támogatásra érdemes. Csökkenteni kell a szubjektív értékelési arányoknak a számát és növelni 
azt, hogy ha valaki objektív kritériumoknak megfelel, a kkv-szektor tagja, fejleszteni akar, 
akkor tudjon. Ezeken dolgozunk, és ezeken gondolkodunk. A Magyar Kormánynak nagyon 
súlyos problémája van politikai színezetétől függetlenül azzal, hogy a kistelepülések 
elvándorlását, elnéptelenedését hogyan oldja meg. Ha nem juttat vissza az újraelosztási 
rendszereken keresztül vagy nem hagy helyben forráslehetőséget, ha nem hagy helyben 
életlehetőséget. Egyszerű példa: állami erdészetek. Sajnos az alföldi településeket kisebb 
mértékben érinti. Azt nem tartom normális dolognak, hogy a faluban, a falu határában az 1945 
előtt vagy 1950 előtt önkormányzati tulajdonban vagy közösségi tulajdonban lévő erdő most 
állami erdőgazdaság. A faluban fizeti az állam a szociális segélyt, az erdőt meg használja az 
állami erdőgazdaság, mint egy önálló enklávét. Sokkal egyszerűbb lenne odaadni az 
önkormányzatnak pár száz hektár erdőt, hogy legalább közfoglalkoztatást tudjon adni és ne 
szociális segélyt osszunk vissza. Ez az állam döntésén múlik. Központosítja az erőforrásokat, 
vagy megpróbál minél több erőforrást helyben hagyni. Az a rendszer, ami működött 1950 
előtt, hogy a helyhatóságoknak volt saját vagyonuk és a saját vagyonukkal saját maguk 
gazdálkodtak és támogatták a lakosságot vagy használtak közösségi célokra, azt erőltetném, 
minthogy gyöngíteném. Ezek új gondolatok az elmúlt 20 éves önkormányzati rendszerhez 
képest, mert az önkormányzati földtulajdont zavaros körülmények között nem kapták vissza a 
települési önkormányzatok. Ezeken gondolkodni kell, mert hatalmas állami földvagyon, 
hatalmas állami erdővagyon áll rendelkezésre. Miközben a faluban elnéptelenedés, szociális 
segélyezés van és mennek el a fiatalok. Mit oldok meg azzal, hogy az állami erdőgazdaság 
befizet 10-20-30-50 millió Ft-nyi profitot a költségvetésbe, miközben a faluban ki kell osztani 
300 millió Ft segélyt? Ezt nagyon alaposan és nagy körültekintéssel kell végiggondolni. 
Vannak jó példák a cseheknél, lengyeleknél, még a románoknál is adott esetben, hogy a 
lakosságot hogyan lehet helyben motiválni és helyben megtartani. Az elvándorlás nagyon 
komoly probléma Baranyában, Észak-Magyarországon, Kelet-Magyarországon, akárcsak 
országon belül is. Ne is arról beszéljünk, hogy elmegy külföldre. Csak a helyelhagyás egy 
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nagyobb városba, már az önmagában nagy probléma. Ez alapvető gondunk, nagyon komoly 
gond. Ezen próbálunk gondolkodni. Azok a feltételek, amelyek kialakultak a választások után 
és a rendelkezésre álló anyagi erőforrások lehetővé teszik az ilyen típusú gondolkodást. 
Ezekbe az irányokba próbáljuk átalakítani. Nem tudom, hogy sikerül-e, mert van 
rendszerellenállás, vannak rossz hagyományok, amiket változtatni vagy megtörni nem olyan 
könnyű, de vagy most csináljuk meg az elején, vagy aztán megint elmaradnak. Ezek azokhoz 
a közjogi vitákhoz képest, amik zajlottak az elmúlt 4 évben, Alaptörvény stb., ezek olyan 
finom vagy olyan részviták, amik nagyon sok problémát oldanak meg, de nem fognak lázba 
hozni milliókat. A polgármesterek tudják, hogy miről beszélünk, képviselő-testületek tudják, 
vállalkozók tudják, de ezek nem pártpolitikai viták lesznek, ezek szakmai megoldási viták. 
Köszönöm szépen. 
 
Szegvári Ernőné polgármester: Tisztelt Képviselő-testület! Van-e még valakinek kérdése? 
 
Dr. Lázár János államtitkár: Az idő, elnézést, közben elszaladt és lehet „tomboló tömegek” 
várják, hogy meggyőzem őket arról, hogy az Európai Parlamenti választáson részt vegyenek, 
bár Csanádpalotán mindenki bent volt a teremben, aki után a fórumra jött.  
 
Szegvári Ernőné polgármester: Tisztelt Képviselő-testület! A fejlesztési elképzeléseket 
javaslom elfogadásra, aki ezzel egyetért, kérem, kézfeltartással jelezze. 
 
A képviselő-testület egyetértett, és 7 igen szavazattal meghozta 96/2014. számú határozatát. 
 
Tárgy: Fejlesztési elképzelések 2014-2020. 
 
96/2014.(V. 22.) KNÖT h. 
 

HATÁROZAT 
 
Kiszombor Nagyközség Önkormányzatának Képviselő-testülete megtárgyalta a fejlesztési 
elképzelések 2014-2020. tárgyú előterjesztést és az alábbi döntést hozta: 
 
Kiszombor Nagyközség Önkormányzatának Képviselő-testülete a 2014-2020 közötti európai 
uniós fejlesztési elképzeléseket jóváhagyja a jelen határozat mellékletét képező tartalom 
szerint. 
 
A határozatról értesül:  
- Dr. Lázár János országgyűlési képviselő 
- Szegvári Ernőné polgármester 
- Dr. Kárpáti Tibor jegyző 
- Irattár 
 
 
Szegvári Ernőné polgármester: Szeretném megköszönni államtitkár úrnak, hogy eljött és 
szeretném átadni ezt a projektlistát. Azt gondolom, hogy erre az elkövetkezendő időszakra sok 
szép feladat vár bennünket és lesz mit tevékenykedni Kiszomborért, a térségért. Kérem, hogy 
ebben segítsen bennünket, segítse a térséget, nem csak Kiszombort, hanem mind a 19 
települést, hiszen ennyiből áll a körzete és ehhez sok sikert kívánok, együttműködést és erőt. 
Nem egyszerű dolog így végigjárni a településeket és nagy a körzete, 19 település. Illetve ne 
csak akkor találkozzunk, amikor munka van. Azt szeretném kérni, hogy szeptember 13.-án 
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falunapokon köszöntse a lakosságot és nyissa meg a rendezvényt. Szeretném, ha megtisztelne 
bennünket.  
 
Dr. Lázár János államtitkár: Szívesen. Nagyon szépen köszönöm. 
 
Szegvári Ernőné polgármester: Tisztelt Képviselő-testület! Egyéb kérdés, észrevétel? 
Amennyiben nincs, köszönöm a megjelenést, a mai rendkívüli testületi ülést bezárom. 
 

Kmf. 
 
 

Szegvári Ernőné          Dr. Kárpáti Tibor 
   polgármester                 jegyző 
 
 


